
آيين هاى عزادارى سمنان 
ريشه 500 ساله دارد

پسماند هاى زنجان 
بر دوش محيط زيست سنگينى مى كند

مرورى بر مراسم سنتى در محرم صادرات روى به ضرر مردم منطقه

سمنان اجراى تعزيه، تشكيل هيئت هاى 
عــزادارى، ســينه زنى و زنجيرزنى، حركت 
شــتران با كجاوه به عنوان نمادى از كاروان 
كربلا و اســرا، نخل گردانــى، اطعام و نذرى 

دادن بويژه در شب هاى ...

زنجان در شــهرك صنعتــى زنجان 42 
كارخانه روى فعاليت مى كنند كه سالانه 800 
هزار تن توليد پسماند دارند. گفتنى است 80 
درصد از روى توليدى استان زنجان به كشور 

تركيه صادر مى شود ...
.......صفحه3 .......همين صفحه

  اينجا مدارس با هيزم گرم مى شوند
فارس: اينجا مدارس با ســوزاندن هيزم گرم مى شوند 
و معلمان با روشن كردن آتش در كلاس هاى درس با 
سرما مبارزه مى كنند؛ كارى كه به خطرات آن آگاهند، 

اما چاره اى جز اين براى فرار از سرما ندارند.
22 بهمن ســال گذشته، ســرودى از سوى بچه هاى 
مدرسه روستاى تاچل عليشير (از توابع منطقه شاهزاده 
عبداالله شــهر انديكاى شهرستان مسجد سليمان) در 
وصــف رهبر معظم انقلاب اجرا و فيلم اين ســرود در 
فضاى مجازى دست به دست شد تا اينكه اعضاى گروه 
مديحه سرايى و جمع خوانى قرآن محمد رسول االله(ص) 
بســيج تهران بزرگ با ديدن ايــن فيلم به فكر اجراى 

مشترك با اين بچه ها افتادند.
چند روز بعد كاروانى با عنوان «اردوى جهادى محمد 
رسول االله(ص)» راهى منطقه شدند تا ضمن اجراى كار 
مشترك با بچه هاى روستاى تاچل عليشير خدمات و 

هدايايى هم به اين دانش آموزان تقديم كنند.
اما با حضور گروه در منطقه و مشاهده فقر و محروميت 
مــردم، اعضاى گروه به فكر راه چاره براى مشــكلات 
آن ها افتادنــد و مذاكره با نهاد هــاى مختلف را براى 
خدمت رسانى به مردم آغاز كردند، اما مذاكرات چندان 
جواب نداد و نهايتاً مقرر شــد از سوى بسيج، مدرسه 
روســتا كه با سنگ و گِل ساخته شده و شرايط خوبى 
نداشت، باز ســازى شود تا شايد آغازى باشد براى ارائه 

خدمات بيشتر در منطقه.
آغاز كار بازسازى مدرسه روستا هم آغاز گر ماجراى 
جديدى بود زيرا در ابتــداى راه، جهاد گران متوجه 
شــدند كه ديگر مدارس روستا هاى منطقه شاهزاده 
عبداالله وضعيتى بمراتب بدتر و اسفناك تر از مدرسه 
روستاى تاچل دارند و در برخى مناطق حتى سقفى 
روى ســرِ بچه ها وجود ندارد و اين كودكان بايد در 
سرماى شــديد رشته كوه زاگرس و منطقه بختيارى 
در فضاى بــاز درس بخوانند كه حتى تصور آن هم 

دردناك است.
يكى از اهالى درباره شــرايط مدارس منطقه مى گفت: 
20 مدرســه در منطقه وجود دارد كــه از اين تعداد 
تنها پنج مدرســه داراى بنا هستند، آن هم بنايى كه 
با ســنگ خالى ساخته شده و هر آن امكان دارد برسر 
دانش آموزان خراب شــود. البته ديگر مدارس منطقه 
همان بناى مخروبه را هم ندارند و برخى دانش آموزان 
در كپر، برخى در چادر و برخى هم در فضاى باز درس 

مى خوانند!
تازه اينجا بود كه فهميديم مدرســه روســتاى تاچل 

بهترين مدرسه اين منطقه است.
سرما مشكل بزرگى است. معلمان با روشن كردن آتش 
در كلاس هاى درس با سرما مبارزه مى كنند. كارى كه 
به خطرات آن آگاهند، اما چاره اى جز اين براى فرار از 

سرما ندارند.
فقر خانواده ها تا جايى است كه توان خريد لباس و كفش 
را براى كودكان خود ندارند. بســيارى از بچه ها با پاى 
برهنه راه مى روند. البته اينجا سال ششم ابتدايى، نقطه 
پايانى است بر دفتر تحصيلات بسيارى از فرزندان اين 
مرز و بوم و چه بسا استعداد هاى درخشانى كه به خاطر 

فقر و محروميت ناچار به ترك تحصيل مى شوند.

  برخى بانك ها بدون اطلاع تعاونى ها 
از حساب آن ها برداشت مى كنند

تسنيم: رئيس هيئت مديره اتحاديه مسكن مهر ادارات 
هنديجان گفت: برخى بانك هاى هنديجان بدون اطلاع 
تعاونى هاى مسكن مهر از حساب آن ها برداشت مى كنند.
فريدون اســدى اظهار داشت: برداشــت پول از حساب 
تعاونى ها خلاف مقررات و ضوابط قانونى است و متأسفانه 
اين برداشــت هاى چندميليونى ســبب اخلال در امور 
عمرانى و فعاليت هاى مسكن مهر شهرستان محروم بندر 

هنديجان شده است.
رئيس هيئت مديره اتحاديه مسكن مهر ادارات هنديجان 
بيان كرد: متأســفانه برخى بانك هاى هنديجان توجيه 
قانونى در خصوص برداشت از حساب تعاونى هاى مسكن 
مهر ندارند و اين موضوع ســبب عقب ماندگى در صدور 
ســندها، طى كردن روال ادارى و مالى در زمينه تحويل 
منازل مســكن مهر به مردم اســت. وى گفت: پرداخت 
تسهيلات مسكن مهر هنديجان بموقع نيست و متأسفانه 
بانك ملت سودهاى هنگفتى را كه حدود صددرصد مبلغ 
تســهيلات اســت بر دوش مردم قرار داده است.اسدى 
عنوان كرد: برخى بانك هاى هنديجان اكنون 9 سال است 
كه تسهيلات تكميلى را در اختيار تعاونى ها نگذاشته اند و 
بدون هماهنگى از حساب ها برداشت و سودهاى گزافى را 

بر مردم تحميل مى كنند.

 سازمان ها و ادارات با ما همكارى نمى كنند
وى افزود: متأســفانه همكارى نكــردن برخى ادارات با 
مســكن مهر هنديجان مزيد بر علت شــده و مكاتبات 
اتحاديــه با ادارات بدون پاســخ مانده كه خود ســبب 

سردرگمى مردم شده است.
رئيس هيئت مديره اتحاديه مسكن مهر ادارات هنديجان 
بيان كرد: اداره كل مسكن و شهرسازى استان خوزستان، 
مكاتبات ما را كه بــا اداره مربوطه در هنديجان صورت 
گرفته، بدون پاســخ رها كرده در حالــى كه انتظار ما 
همكارى ادارات و سازمان ها براى خدمت به مردم است.

وى گفــت: با وجود يــادآورى به مديــركل وقت آب و 
فاضلاب استان خوزســتان در خصوص مشكلات طرح 
فاضلاب مسكن مهر هنديجان كه در جلسه استاندارى 
خوزســتان با آن مخالفت كرديم، اما اين طرح اجرايى و 
اكنون سبب بن بست در فاضلاب مسكن مهر هنديجان 

شده است.
اسدى عنوان كرد: با اجرايى شدن طرح فاضلاب مسكن 
مهر هنديجان، بهداشت منطقه به خطر افتاده و همچنين 
ســبب آبگرفتگى اطراف ساختمان ها شــده و اداره آبفا 

پاسخگوى مردم نيست.

خبر

زنجان در شــهرك صنعتى زنجان 42 كارخانه 
روى فعاليــت مى كنند كه ســالانه 800 هزار تن 

توليد پسماند دارند.
گفتنى اســت 80 درصد از روى توليدى اســتان 
زنجان به كشور تركيه صادر مى شود و هر چند كه 
اين صادرات براى كشور ارزآورى به همراه دارد، اما 
پسماند حاصل از اين تجارت، سلامت مردم زنجان 

را تهديد مى كند.
متأســفانه ســال هاســت كه مســئولان براى 
پسماندهاى باقى مانده در جلسات مختلف خط و 
نشان مى كشند، اما در حقيقت با اينكه بسيارى از 
منابع آبى و خاكى به دليل دپو شــدن عنصر روى 
آلوده شده، اما هنوز گام قابل توجه و مثبتى براى 

رفع اين مشكل برداشته نشده است.
گفتنى است، چندى پيش هم معاون رئيس جمهور 
و رئيس سازمان حفاظت  محيط زيست كشور در 
سفر به استان مهم ترين و مخاطره آميزترين مسئله 
زيســت محيطى اســتان را نزديك بودن صنايع 

صنعتى سنگين به شهر زنجان عنوان كرد.
موضوعى كه «معصومه ابتكار» در مورد آن گفت: 
تمركــز فعاليت هاى صنعتى در اطــراف زنجان با 
فاصله كمترى از اســتاندارد مصوب شــده، انجام 
مى شود. درحالى كه حداقل فاصله بايد30 كيلومتر 
باشد، اما اين ميزان فاصله در استان رعايت نشده 
و وضعيت خطرناكى به لحاظ زيست محيط انسانى 

ايجاد كرده است. 

 آلودگى منطقه 
مديركل محيط زيســت استان زنجان با زدن مهر 
تأييد بر وجود اين آلودگى اظهار مى كند: در حال 
حاضر خاك و آب منطقه آلوده شــده و هيچ نوع 
كشــاورزى و دامــدارى در آن منطقه امكان پذير 

نيست.
سيد رضا موســوى ميزان آلايندگى و خطرات 

زيســت محيطى ايــن پســماندها را مربوط به 
بخشــى از فيلتركيك هاى بيش از پنج ميليون 
تنى دپو شــده در اين زمينــه مى داند و معتقد 
اســت كه فيلتركيك هاى موجــود در محوطه 
واحدهاى صنعتى مســتقر در شهرك تخصصى 
روى زنجان به شــكل اســتاندارد و در محوطه 
ايزوله دپو شــده اســت، اما بخــش انبوهى از 
پسماندهاى دپو شــده خود شهرك در محيط 

نامناسبى قرار دارند.
وى اظهار مى كند: اين فلزات سنگين گاه به شكل 
نمكين بوده و مى توانند در آب حل شوند به طورى 
كه در فصول رطوبت، مثل زمــان بارش باران در 
رواناب ها حل شــده و با نفوذ در آب هاى سطحى 
و زيرســطحى آلودگى هاى جبران ناپذيرى را در 
پى خواهند داشــت. در فصول خشــك سال هم 
پسماندهاى صنعتى روى، به شكل خشك درآمده 
و با وزش باد در هوا معلق مى شوند و در نهايت به 

مكان هاى ديگرى انتقال مى يابند.

 طرح بلاتكليف
وى ادامه مى دهد: اعضاى هيئت مديره اين شهرك 
طرحى براى مديريت پسماندها را به اداره كل محيط 
زيست تحويل داد كه مورد تأييد قرار نگرفت، اما به 
علت اهميت و ضرورت آن رد هم نشــد.وى يادآور 
مى شود: اين طرح براى مديريت پسماندهاى سرب و 
روى نيازمند اصلاحاتى است كه مى بايست تا شهريور 
امسال انجام مى شد، اما به سبب جابه جايى هاى رخ 
داده در ســازمان محيط زيست كشور، اين موضوع 
هنوز تصويب نشده است.موســوى به سناريوهاى 
مطرح براى مديريت اين پســماندها اشاره كرده و 
مى افزايد: يكى از همين برنامه ها، دفن و مديريت 
فيلتركيك هــاى موجود در محل فعلى با ايجاد زير 
ساخت و ايزوله سازى منطقه است.موسوى انتقال 
اين پســماندها به محل جديد را علاوه بر تحميل 
هزينه هاى كلان براى جابه جايى و زمانبر بودن آن، 
زمينه اى براى انتقال كانون آلودگى به منطقه جديد 

و بالا بردن احتمال آلودگى مسير انتقال مى داند.

 تهديد طبيعت
فرمانــدار زنجان هم با بيان اينكه دپوى پســماند 
پنج تا هفت ميليون تنى فيلتر كيك در شــهرك 
صنعتى روى تهديد جدى بــراى باغ ها و آب هاى 
زيرزمينى محسوب مى شــود، اظهار مى كند: هم 
اكنون پسماندهاى اين شهرك به دغدغه مسئولان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، مديريت اســتان، 
اداره كل محيط زيســت و انجمن هاى مردم نهاد 

تبديل شده است.
رســول بيات به موضوع جابه جايى اين پسماندها 
به محل جديد اشاره كرده و اذعان مى كند: دراين 
زمينه مديران اســتان و شهرستان پيگيرى هايى 
انجام داده اند و بحث آن جابه جايى هاى پسماند دپو 
شده به نتايج خوبى رسيده و خود دولت، مجوز آن 

را به استان داده است. 
وى در ايــن زمينه تأكيد مى كنــد: اين حق هر 
شــهروند زنجانى است كه سلامت وى حفظ شود 
و هــر گونه فعل و انفعالاتى كــه رخ دهد با فرض 

سلامت شهروندان پيش مى رود.

 وظيفه سازمان محيط زيست
معاون هماهنگــى امور اقتصادى و مديريت منابع 
استاندار زنجان نيز مى گويد: كسى توليدكننده را 

موظف به جابه جايى اين پسماندها نكرده است.
فرامرز نيك سرشت يكى از راهكارهاى پيشنهادى 
براى مديريت اين پســماندها را فــروش آن براى 
فــرآورى مجدد به واحدهاى توليدى مســتقر در 
شــهرك روى اعلام مى كنــد و مى افزايد: در حال 
حاضر اين فيلتركيك ها به عنوان يك معدن روباز 

تلقى مى شود و ارزش اقتصادى بالايى دارد.
وى تأكيد مى كند: بايد با مكانيسم هاى 100 درصد 
علمى اين منطقه را ساماندهى و مسيرهايى را براى 
هدايت شــيرابه هاى آن تعبيه كــرد تا منابع آبى 

منطقه را آلوده نكند.

صادرات روى به ضرر مردم منطقه

پسماند هاى زنجان بر دوش محيط زيست سنگينى مى كند

خبرگزارى صدا وســيما  آمارها نشــان مى دهد در 10 سال 
اخير، ميانگين بارش ها كاهش چشمگيرى پيدا كرده و خشكسالى 

ميهمان ناخوانده كشور شده است.
مديركل دفتر منابع آب ايران درباره ميزان بارش ها در ســال هاى 
اخير مى گويد: خشكسالى از سال آبى (87-86) آغاز شده است و به 
طور مثال ميانگين بارش در سال آبى (88-87) به 202 ميليمتر، در 
سال آبى (90-89) به 191 ميليمتر، در سال آبى (91-90) به 204 

ميليمتر و در سال آبى( 94-93) به 189 ميليمتر رسيد.
فراز رابعى با اشاره به اينكه از 30 حوضه آبريز فرعى و 6 حوضه آبريز 

كشور ممكن است 20 حوضه آبريز نرمال و 10 حوضه آبريز فرعى 
ديگر پايين تر از نرمال باشد، گفت: توزيع مكانى و زمانى بارش نيز 
در كشور ما مناسب نيست و اين هم عامل ديگرى براى خشكسالى 
است.براى كاهش مشكلات منابع زيرزمينى آب كشور از سال 94 
طرح تعادل بخشــى آب هاى زيرزمينى يكى از اولويت هاى وزارت 
نيروست و چه بسا يكى از اولويت هاى دولت در بخش آب هم شده 
اســت، اما تخصيص بودجه به طور ناقــص و اندك صورت گرفت.

پارسال از 400 ميليارد تومان اعتبار براى اين طرح ميزان تخصيص 
تا پايان سال 95 تقريباً صفر بوده است.

دبير اجرايى طرح احيا و تعادل بخشى منابع آب هاى زيرزمينى ايران 
مى گويد: 10 درصد از تخصيص اعتبار اين طرح مربوط به پارسال، در 
ارديبهشت سال جارى پرداخت شد كه در عمل به كارهاى عملياتى 
نرســيده و بدهى 130 ميليارد تومانى هم براى گروه هاى گشــت و 
بازرسى به وجود آمده است و ما تلاش مى كنيم، اين طرح به تعطيلى 
كشيده نشود.فاضلى با اشاره به اينكه اجراى طرح تعادل بخشى آب هاى 
زيرزمينى تاكنون كمك محسوسى به آبخوان هاى كشور نكرده است، 
مى گويد: همه اجزاى طرح بايد يكســان و همزمان اجرا شود؛ مانند 
بســتن چاه هاى غيرمجاز يا نصب كنتور هوشمند كه ميزان برداشت 
را كنترل و از اضافه برداشت جلوگيرى مى كند.از مجموع 609 دشت 
كشور 357 دشت ممنوعه اغلب در مناطق كويرى و كم بارش وجود 
دارد و پيشــنهاد ممنوع شدن 70 دشت ديگر نيز ارائه شده است كه 

همه اين ها به دليل تغذيه نشدن آبخوان ها در اثر كاهش بارش است.

مديركل دفتر منابع آب ايران:
خشكسالى، ميهمان ناخوانده 10 ساله كشور
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.......صفحه 2 

.......صفحه 2 

قدس گزارش مى دهد

جلوگيرى از تحصيل 
دختران افغانستانى در 

كرمان شايعه يا واقعيت؟

.......صفحه 3

بررسى وضعيت بحرانى آب 
در گفت و گو با دو نماينده مجلس

آب هست 
مديريت نيست

كرمان هفته گذشــته خبرى در فضاى مجازى منتشــر و 
دست به دست شد كه حكايت از اخراج دانش آموزان دختر تبعه 
كشور افغانستان در استان كرمان داشت. آن طور كه در برخى از 
رسانه ها و به نقل از خانواده هاى دانش آموزان افغان عنوان شد، 

مدير مدرسه زينبيه در كرمان ...

.......صفحه4

وعده اى كه
تكرار مى شود

تعريض 
جاده ايلام 
در تنگناى 

اعتبارات
قدس  شهرســتان مهران طى ســال هاى اخير به 
عنوان دروازه عتبات عاليات مطرح شــده اســت، اما 
نداشتن راه هاى ارتباطى مناسب، نبودِ امكانات رفاهى 
از جمله هتل هاى مجهز، محــدود بودن فضاى پايانه 
مرزى مهران بخصــوص در ايام اربعين و... از مهم ترين 
مشكلات شهرستان و مرز مهران است.آيين بزرگ پياده 
روى اربعين طى چند ســال اخير سبب شده، افزون بر 
3 ميليون زائر فقط در بازه زمانى دو هفته از مرز مهران 

تردد كنند و اين مرز ...

مشهد   بحران آب در خراسان رضوى به حدى جدى است 
كه براى رفع اين چالش، همواره از سوى مسئولان، راهكارهايى 
ماننــد انتقال آب از درياى عمان، درياى خزر و تاجيكســتان 

مطرح مى شود ...



  گره انتخاب استاندار کردستان 
کورتر می شود

ســنندج- آرمان نصراللهی: با رفتن عبدالمحمد زاهدی 
از کردســتان، بیش از ســه هفته است که اسامی و گزینه های 
مختلفی برای استانداری کردستان مطرح می شود، اما با گذشت 
زمان همچنان آینده این پست مهم و حساس استان مشخص 
نیست. عبدالمحمد زاهدی در اقدامی غافلگیر کننده از استانداری 
کردستان رفت و حال بعد از گذشت بیش از سه هفته، وضعیت 
و آینده اســتانداری کردستان مشخص نشده است و هر لحظه 
اسامی جدید در فضای مجازی برای استاندار شدن در کردستان 

مطرح می شود.
۲۲ شــهریور ماه و در جلسه هیئت دولت، عبدالمحمد زاهدی 
اســتاندار کردســتان در دولت تدبیر و امید به عنوان استاندار 
قزوین منصوب شد و بعد از گذشت یک هفته، علیرضا آشناگر 
معاون سیاسی و امنیتی استانداری کردستان با حفظ سمت و با 
صدور حکمی از سوی وزیر کشور به عنوان سرپرست استانداری 

کردستان منصوب شد.
بازی با اســامی و گزینه های مختلف در شبکه های اجتماعی 
همچنان گرم بود که هفته قبل شورای هماهنگی اصلاح طلبان 
کردستان با برگزاری جلسه ای که گفته می شود، یک نصف روز 
طول کشیده بود، 6 گزینه مورد نظر خود را برای استاندار شدن 

در کردستان معرفی کردند.
تنها یک روز پس از انتشــار اطلاعیه شورای هماهنگی اصلاح 
طلبان کردســتان مبنی بر لزوم انتصاب فردی بومی به عنوان 
استاندار کردستان، وزارت کشــور در بیانیه ای بومی بودن را از 
اولویت های انتخاب استانداران حذف کرد و عنوان کرده بود که 
اولویت اصلی در این زمینه همراهی با برنامه ها و سیاست های 
دولت تدبیر و امید اســت. بازی با گزینه های مختلف و اسامی 
متعدد همچنان در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی ادامه 
داشت تا اینکه بالاخره روز شنبه اعضای مجمع نمایندگان مردم 
کردستان در مجلس شورای اسلامی با معاون سیاسی وزیر کشور 
نشستی برگزار کرده و هشت نفر را به عنوان گزینه های مورد نظر 

برای استانداری کردستان معرفی کرده اند.

  قنات های همدان آلوده به فاضلاب است
همدان- خبرنگار قدس:مدیر جهادکشــاورزی شهرستان 
همــدان با بیان اینکه اغلب قنات های همدان آلوده به فاضلاب 
اســت، تصریح کرد: مشــکلات موجود در قنوات همدان زخم 
تازه ای نیســت و در طول حداقل 50 سال گذشته، ایجاد شده 
است. جواد رشیدی با بیان اینکه مشکلات موجود در قنوات از 
زمانی که محلات جدید در جنوب شهر ایجاد شده به وجود آمده 
است، یادآور شد: اگر کانال قنات ها را پر کنیم، مشکل آبگرفتگی 

پیش خواهد آمد. بنابراین این کار عملیاتی نمی شود.
وی با بیان اینکه صاحبان اصلی این قنات ها کشاورزان بوده اند، 
افزود: در حال حاضر این مناطق مســکونی شــده اند. بنابراین 
شهرداری برای دریافت و تکمیل اطلاعات قنوات موجود باید به 

ساکنان محلی مراجعه کند.
رشــیدی اظهار کرد: در گذشته 600 لیتر بر ثانیه از مجموعه 
قنوات آب برداشت می شد در حالی که امروزه تقریباً از این آب 
محروم هستیم و اغلب قنوات شهر به فاضلاب آلوده هستند که 

عمدتاً از فاضلاب های خانه های قدیمی نشأت می گیرند.

  وجود ۱۷ هزار اتوبوس درون شهری 
فرسوده در کشور

باشگاه خبرنگاران جوان؛ مدیرکل دفتر حمل و نقل عمومی 
و ترافیک شــهری سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور از 
فرسوده بودن ۱۷ هزار اتوبوس درون شهری در کشور خبر داد. 
امیر جعفرپور با اشاره به وجود ۲5 هزار اتوبوس فعال در کشور 
اظهار کرد: در حال حاضر ۱0 هزار اتوبوس درون شهری فرسوده 
در کشور تردد دارند که این میزان تا پایان سال 96 به ۱۷ هزار 

اتوبوس فرسوده افزایش می یابد.
وی افزود: قرار است بزودی 55 دستگاه اتوبوس درون شهری به 
شهر گنبد و اهواز و ۱۴5 دستگاه اتوبوس به شهر اصفهان تحویل 
داده شود. جعفرپور گفت: عمر مفید اتوبوس های درون شهری 
در کلانشهر ها هشت سال و در شهر های دارای جمعیتی کمتر 
از یک میلیون نفر ۱0 سال است که بعد از این مدت، اتوبوس ها 
فرسوده به شمار می روند. جعفرپور در پایان گفت: روند نوسازی 

اتوبوس های فرسوده به کندی انجام می شود.

  انفجار مین در ثلاث باباجانی و شهادت 
یک تن

 ایرنا- فرماندار ثلاث باباجانی در استان کرمانشاه گفت: اعضای 
تیم خنثی سازی مین مشغول پاک سازی منطقه عمومی »ازگله« 
بودند که با انفجار یک قبضه مین، یکی از اعضای این ستاد شهید 

و یک تن دیگر مجروح شد.
علی اکبر اکبری با بیان اینکه در منطقه عمومی ازگله تعدادی 
مین از دوران جنگ تحمیلی به جا مانده، افزود: اعضای ســتاد 
پاک ســازی مین از مدتی قبل مشغول پاک سازی این منطقه 
هستند که متأســفانه یک قبضه آن منفجر شد. به گفته وی، 
مجروح این حادثه به بیمارستان کرمانشاه اعزام شد که حالش 
رضایت بخش است. در جریان جنگ تحمیلی ۱6 میلیون مین 
در بیــش از چهار میلیون و ۲00 هزار هکتار زمین های مناطق 
مرزی کشورمان توسط رژیم بعث عراق کار گذاشته شد که ۷00 

هزار هکتار معادل ۱۷ درصد آن در استان کرمانشاه قرار دارد.

کشاورزان دشت مغان نگرانند

انتقال آب »ارس« سوژه ای کهنه؛ دغدغه ای تازه
خبر

اردبیل  رودخانــه ارس از ارتفاعات مین 
 گول  در جنوب ارزروم در ترکیه سرچشــمه 
می  گیرد  و هر یک از اســتان های آذربایجان 
شرقی، آذربایجان غربی و اردبیل دارای حقابه 

از رودخانه ارس هستند.
بنا بر گفته رئیس مجمع نمایندگان اســتان 
اردبیــل در مردادمــاه ســال 9۲، در انتهای 
دوره دولت دهــم و اوایل دوره دولت یازدهم، 
تخصیص و تسهیم آب رودخانه ارس بین سه 

استان به صورت محرمانه صورت گرفته است.
گفتنی است، مدتی است که »طرح تصویب 
انتقــال آب ارس به شبســتر و تبریز« باری 
دیگر در کانال هــای ارتباطی اردبیل با ابراز 
نگرانی های بسیاری از کاربران و اردبیلی ها 

روبه رو شده است.

 تخصیص محرمانه
رئیــس مجمع نمایندگان اســتان اردبیل در 
این زمینه توضیح می دهد: در مردادماه ســال 
9۲، در انتهــای دوره دولت دهم و اوایل دوره 
دولت یازدهم، تخصیص و تسهیم آب رودخانه 
ارس بین سه استان به صورت محرمانه صورت 

گرفته است.
صدیف بدری ادامه می دهد: متأسفانه مسئولین 
وقت اســتان از جمله استانداران و مدیرعامل 
آب منطقه ای وقت اســتان توجه کافی را در 
مورد جلوگیری از اجحاف نسبت به حق استان 

نداشته اند.
سخنگوی کمیســیون عمران مجلس شورای 
اسلامی می افزاید: طبق طرح، سهم آب استان 
آذربایجان شــرقی برای تأمین آب شــرب و 
صنعتی تبریز، مرند، شبســتر و روســتاهای 
اطراف اســت و نمی تواند برای آبیاری بخش 
کشاورزی دشت تبریز و شبستر استفاده شود.

بــدری تصریح  می کند: به غیــر از بحث آب 
شرب، این پروژه به لحاظ اقتصادی برای صنایع 
استان های یاد شده نیز توجیه اقتصادی ندارد.

وی می گوید: متأسفانه در تخصیص جدید، آب 
شرب شهرها و روستاهای دشت مغان و استان 
اردبیل مورد توجه واقع نشده است، ولی برای 
اســتان همسایه این سهم در نظر گرفته شده 

است که جای سؤال و بازنگری جدی دارد.

 حقابه کاهش ناپذیر است
رئیس مجمع نمایندگان استان اردبیل تأکید 
می کند: به دلیل کمبود منابع آبی در اردبیل 
اجازه کاهش حقابه این استان از رودخانه ارس 

را نخواهیم داد.
وی می افزاید: موضوع حقابه کشاورزی استان 
اردبیل و تامین آب شرب شهرها و روستاهای 
اســتان از طریــق منابــع آب فراحــوزه ای، 

رودخانه هــای ارس و قیزیــل اوزن، از طریق 
مجمع نمایندگان بــه صورت جدی پیگیری 

خواهد شد.
رئیس مجمع نمایندگان استان اردبیل تصریح  
می کند: مقرر شد بعد از بررسی مطالعات طرح 
توســط مجمع نمایندگان اســتان، جلسه ای 
در وزارت نیرو تا پایان مهرماه برگزار شــود تا 
در مورد تخصیص کامل ســهم استان اردبیل 

اطمینان کامل حاصل شود.
بدری تأکید کرد: ما اجازه نخواهیم داد در حالی 
که روســتاهای دشت مغان و استان اردبیل از 
کم آبی رنج می برند، روســتاهای استان های 
همســایه از آب رودخانه ارس سیراب شوند و 
به هیچ وجه اجازه نخواهیم داد که آب رودخانه 
ارس برای آبیاری کشاورزی استان های دیگر 

مورد استفاده قرار گیرد.

 سهم اردبیل کاهش نیافته است
انتشــار خبر کاهش ســهم اردبیل در ارس 
همچنین شــرکت آب منطقه ای اردبیل را 
بر آن داشت تا با ارســال جوابیه ای به این 

تصمیم دارای ابهام پاسخ روشن بدهد.
شــرکت آب منطقــه ای اردبیل بــه دنبال 
انتشار مطلبی با عنوان»تصویب طرح انتقال 
آب ارس به شبســتر و تبریز« در رســانه ها 
و کانال هــای تلگرامــی و فضــای مجازی 
ضمن تکذیب این موضوع اعلام کرد: سهم 
استان اردبیل از ارس کاهش نیافته و دنبال 

افزایش سهم استان هستیم.
در این گزارش آمده است: پروژه تأمین آب 

شــرب تبریز با عنوان انتقال آب به دشــت 
شبستر و دریاچه ارومیه از سالیان پیش در 
حال اجرا بوده است و پروژه جدیدی نیست.

در ایــن جوابیه آمده اســت: بــا توجه به 
خشکســالی ها و کاهش رواناب ها سهم هر 
اســتان )آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی 
و اردبیل( در ارس حدود چهار ســال پیش 

به صورت درصد تعیین و ابلاغ شده است.
براســاس این جوابیه، در مدت چهار سال 
حــدود 35 کیلومتر خط انتقــال از پروژه 
مذکــور )انتقال آب به دشــت شبســتر و 
دریاچــه ارومیــه( اجرا شــده و بــه دلیل 
محدودیــت منابع مالی بقیه این پروژه مثل 
ســایر پروژه های کشــور قرار است، توسط 
بخش خصوصی اجرا شــود و مجوز تأمین 

منابع مالی در شورای اقتصاد مطرح می شود 
که اصطلاحاً مجوز شــورای اقتصاد نامیده 

می شود و کار جدیدی نیست.

 حقابه بران ارس 
گفتنی است در همین حال معاون وزیر نیرو 
در امور آب و آبفا در خصوص مطالب مطروحه 
مدعی شده است،  انتقال آب ارس به دریاچه 
ارومیه تأثیری بر حقابــه اردبیل ندارد و این 
وزارتخانه تصمیم جدیدی در مورد تغییر سهم 
حقابه بران ارس اتخــاذ نکرده و برنامه ای هم 

برای تجدیدنظر در این بخش ندارد.
رحیــم میدانی با اشــاره بــه مصوبه اخیر 
شــورای اقتصاد در خصــوص صدور مجوز 
اســتفاده از تســهیلات مالی برای »پروژه 
انتقال آب ارس به دشــت شبستر و دریاچه 
ارومیه« و نگرانی های پیش آمده برای مردم 
استان اردبیل در قبال احتمال کاهش سهم 
اســتان و شــبکه آبیاری و زهکشی دشت 
مغــان از رودخانه مرزی ارس گفته اســت: 
وزارت نیرو تصمیم جدیدی در مورد تغییر 
سهم اســتان ها اتخاذ نکرده و برنامه ای هم 
بــرای تجدیدنظــر در این بخــش ندارد و 
طرح عنوان شــده در مصوبه شورای اقتصاد 
پروژه جدیدی نبــوده، بلکه مطالعات آن از 
سال ۱3۸5 شــروع و در اواخر دولت دهم 
بــا حضور معاون اول وقت به طور رســمی 
کلنگ زنی شده و در قالب یکی از طرح های 
مصوب و مندرج در قوانین بودجه ســنواتی 

به اجرا رفته است.

 اختلاف ۳۲ هزار میلیاردی
 در بدهی های شهرداری تهران

ایلنا: براساس گزارش مالی منتشره از میزان درآمد و هزینه 
شهرداری تهران در نیمه نخست سال، هزینه های شهرداری 
نزدیک به ۱350 میلیارد تومان از میزان درآمد آن بیشتر شده 
است؛ اختلافی که قابل تأمل است. براساس این گزارش این 
اختلاف مربوط به 9۷3 میلیارد تومــان وام دریافتی و ۲9۸ 
میلیارد تومان استرداد واحدهای شهرداری است که هیچ کدام 

در سیستم درآمدی ثبت نشده  است.
هفته گذشته، شــهردار تهران پیرو درخواست شورای پنجم 
گزارش مالی میزان درآمد و هزینه شهرداری تهران را در نیمه 

نخست سال 96 منتشر کرد.
براساس این گزارش کل هزینه های شهرداری در نیمه نخست 
ســال جاری معادل ۷9۲6 میلیارد تومــان و کل درآمدهای 
وصولی 6۷66 میلیارد تومان بوده است. نکته جالب توجه این 
است که کل بودجه مصوب یکســاله وزارت راه و شهرسازی 
نزدیک بــه ۸600 میلیارد تومان اســت، یعنی فقط ۱600 

میلیارد تومان از هزینه نیمه نخست شهرداری بیشتر است.
از سوی دیگر هزینه های شهرداری نزدیک به ۱350 میلیارد 
تومان از میزان درآمد آن بیشــتر شده است؛ اختلافی که 

قابل تأمل است. 
قابل ذکر اســت از کل هزینه هــا ۷۴ درصد به صورت نقدی و 
۲6 درصدی به صورت غیرنقدی ثبت شــده اســت و از سوی 
دیگر فقط 6۸ درصد از درآمدها نقدی به خزانه شهرداری تهران 
واریز شده است، در نتیجه شــهرداری قابلیت تصمیم گیری و 
هزینه کردن برای 3۲ درصد از درآمدهای نقدی خود را نداشته 
است. میرلوحی عضو شورای شهر در این باره و با تأکید بر اینکه 
میان گزارشــی که در اختیار رئیس شــورا قرار گرفته است با 
اطلاعاتی که از شورا و شهرداری قبلی ارائه شده است، تناقض 
وجود دارد، گفت: فاصله زیاد اســت. چندین ماه قبل از حضور 
آقای نجفی بدهی ها زیر ۲0 هزار میلیارد تومان گزارش می شد 
و تازه ادعــا می کردند که درآمد معوق نیز دارند و کالای آماده 
فروش را طوری گزارش می دادند که انگار این میزان بدهی سر 
به سر می شود و شهرداری در حقیقت اصلاً بدهی ندارد، اما آقای 
نجفی در آخرین نشست فصلی مدیران شهری اعلام کردند که 
تا این لحظه 5۲ هزار و 500 میلیارد تومان بدهی شناسایی شده 
است که از این میزان 30 هزار میلیارد تومان بدهی قطعی است.

  آغاز عملیات بهسازی راه جنگلی 
آبشار لاتون

آستارا- فرمانــدار شهرستان مرزی بندر آستارا گفت: طرح 
عملیات بهسازی راه جنگلی آبشــار لاتون بزرگ ترین آبشار 

کشور آغاز شده است.
یونس رنجکش گفت: این عملیات همزمان با حضور مدیران 
کل میراث فرهنگی، محیط زیست و منابع طبیعی آغاز شده و 

فاز اول آن باید در دوماه آینده به بهره برداری برسد.
وی اضافه کرد: اجرای این طرح توسط اداره کل منابع طبیعی 
انجام می شــود و در این زمینه 3 میلیارد ریال اعتبار از سوی 

سازمان برنامه و بودجه گیلان اختصاص یافته است.
وی اظهار کرد: بهسازی این راه با توجه به حضور گردشگران، 
نقش مهمی در رونق این منطقه دارد و آبشــار لاتون یکی از 

جاذبه های بی نظیر طبیعی کشور است.
وی ایجاد راه مناســب دسترسی به آبشــار را با رعایت بافت 
طبیعــی و بومگــردی در کنــار ایجاد مراکز اســتراحتی و 
سرویس های بهداشتی و پارکینگ خودروها از دیگر فازهای 

اجرایی این طرح عنوان کرد.

  ۱00 هزار سالمند در استان یزد 
وجود دارد 

یزد - خبرنگار قدس: مدیرکل بهزیســتی استان یزد گفت: 
اســتان یزد دارای بیش از ۱00 هزار شــهروند سالمند است و 
پیش بینی می شود در سال ۱۴30 حدود ۲5 درصد جمعیت ایران 
سالمند باشند ودرصد رشد سالمندی استان یزد ۲/5 درصد است. 
جلیل عفتی اظهار داشــت: شــمار ســالمندان زن بیشتر از 
سالمندان مرد است و بیش از 50 درصد از سالمندان استان یزد 
بدون همسر هستند و 30 درصد از آن ها تنها زندگی می کنند. 

وی ادامــه داد: همچنیــن در این اســتان ۴0 درصد معلول 
جسمی، حرکتی و 35 درصد معلول ذهنی و رفتاری و چهار 

درصد تکلمی و ۲6 درصد دچار معلولیت ناشنوایی هستند.
وی افــزود: در بخش ارائه خدمــات، قریب به 3500 معلول 
ناشــنوا تحت پوشش سازمان بهزیستی استان یزد هستند و 
۲0 درصد از دانشــجویان معلول که ناشنوا هستند با هزینه 

بهزیستی به تحصیل می پردازند.

خبر

قدس  شهرستان مهران طی سال های اخیر به عنوان 
دروازه عتبات عالیات مطرح شده است، اما نداشتن راه های 
ارتباطی مناسب، نبودِ امکانات رفاهی از جمله هتل های 
مجهز، محدود بودن فضای پایانه مرزی مهران بخصوص 
در ایام اربعین، و... از مهم ترین مشکلات شهرستان و مرز 

مهران است.
آیین بزرگ پیاده روی اربعین طی چند سال اخیر سبب 
شده، افزون بر 3 میلیون زائر فقط در بازه زمانی دو هفته 
از مرز مهران تردد کنند و این مرز مرکز ثقل اصلی تردد 

زوار اربعین به شمار رود.
ظرفیت بسیار بالای این مرز از جمله امنیت سبب شده، 
این پایانه مرزی به عنوان مهم ترین مرز مذهبی کشــور 
شناخته شود، علاقه وافر عاشقان کربلای حسینی برای 
تردد از این مرز در روزهای اربعین درحدی است که مردم 
حتی ترافیک های چنــد روزه در زمان اربعین را به جان 

خریده اند، اما مشکل همچنان باقی است.

 دست انداز اعتبار
ساماندهی و بهسازی و تعریض جاده های منتهی به مرز 

مهران از اواسط سال 93 آغاز شد و همچنان ادامه دارد.
جاده ایلام به مهران و پایانه مرزی یکی از این جاده هاست 
کــه تاکنون اقدام های خوبی در آن انجام گرفته اســت. 
البته این جاده یک بخش خیلی ســخت شامل مناطق 
کوهســتانی و یک بخش دشــت و تپه ماهور دارد که 
پیشرفت های خوبی در بخش دشت و تپه ماهور داشته ایم.

هرچند که امیر امینی معاون وزیر راه و شهرســازی در 
جریان ســفر به استان وعده هایی برای حل این مشکل 
داده بود و قرار بود دو ســاله این مشکل حل شود، اما به 
نظر می رســد، راه دسترسی زائران در استان ایلام به مرز 

هنوز در دست انداز اعتبارات مانده است.

 وعده ای که تمدید شد
نائب رئیس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه باید 
جلسات فوری در این خصوص هر چه زودتر برگزار شود، 
تصریح می کند: بیشترین تردد زائرانی که قصد خروج از 
کشــور برای پیاده روی اربعین حسینی را دارند از مسیر 
خروجی ایلام به مهران صورت می پذیرد و اگر مشکلات 
و بازســازی این جاده تا آن ایام خاتمه نیابد، قطعاً زائران 

اربعین حسینی با مشکلات فراوانی روبرو می شوند.
سیدهادی بهادری با اشاره به مشکلات مالی موجود برای 
تعمیر و بازسازی جاده ایلام به مهران خاطرنشان می کند: 
اعتبارات مالی لازم برای تعریض و چهاربانده کردن جاده 
ایلام به مهران از سوی دولت تأمین نشده است و باید این 
میزان اعتبار هر چه زودتر تأمین شود تا جاده ای که حکم 
شاهراه را برای خروج از کشــور برای زائران دارد، هرچه 

زودتر آماده تردد شود.

 یک سال دیگر
 وی بــا اعلام این خبر که جاده ایلام به مهران در نهایت 
برای اربعین سال 9۷ آماده بهره برداری می شود، عنوان 
می کند: با توجه به مشکلات ذکر شده که برای ساخت 
و تعریض این جاده به وجود آمده اســت، این جاده برای 
اربعین سال جاری آماده نمی شود، ولی به طور قطع این 

جاده برای اربعین سال 9۷ آماده و بهره برداری می شود.
وی با اشــاره به آخرین وضعیت جاده ایلام به مهران که 
در دست بازســازی و ساخت است، می گوید: جاده ایلام 
به مهران چند ماهی است که در دست بازسازی و آماده 
سازی برای تردد زائران است، اما تا کنون این بازسازی به 

پایان نرسیده است و نیاز به اقدام های جدی تری دارد.
 وی در ادامه با اشــاره به نزدیک شــدن به ایام اربعین 
حســینی و تردد صدها هزار نفری زائــران از جاده ایلام 
به مهــران تصریح می کند: مدت زمان بســیاری کمی 
تا برگزاری پیاده روی عظیم اربعین حســینی داریم، اما 
متأســفانه مهم ترین جاده راهبردی کشور برای خروج 

زائران هنوز در دست تعمیر و بازسازی است و تا ایام پیاده 
روی اربعین نیز این جاده آماده نمی شود.

 امکانات بیشتر 
گفتنی است، هفته گذشته، معاون رئیس جمهوری در 
بازدید از پایانه مرزی مهران اظهار کرد: کارهای بزرگی در 
مهران انجام شده و یا در حال انجام است و درخواست هایی 
که مسئولان در این بازدید به آن ها اشاره کردند به دولت 

ارائه و با نگاه مثبت اجرایی می شوند.
جمشــید انصاری در بازدید از پایانه مرزی مهران گفت: 
با توجه به اینکه حجم تردد زائران اربعین حســینی در 
مرز بین المللی مهران نسبت به سال های گذشته، افزایش 
چشــمگیری پیدا کرده است در این خصوص گیت های 
بیشتری در ورودی و خروجی پایانه مرزی مهران تعبیه 

و فعال شده است.
معــاون رئیس جمهــوری یادآوری کرد: براســاس نظر 
مسئولان، امسال نسبت به سال گذشته، امکانات بیشتری 
برای زائران اربعین حسینی در مرز مهران در نظر گرفته 
شده است تا زائران براحتی و با سهولت کامل بتوانند در 

آیین بزرگ کنگره اربعین حسینی شرکت کنند.
انصاری با اشــاره به وضعیت زیرساخت های مسیر جاده 
ایلام - مهران نیز گفت: عملیات زیرساختی در این مسیر 
در حال انجام اســت که تلاش می شود، بخش زیادی از 
جاده ایلام - مهران تا قبــل از ایام اربعین تکمیل و زیر 

بار ترافیک رود.
وی از تکمیل عملیات اجرایی و زیرساختی مسیر ایلام - 
مهران در سال آینده خبر داد و افزود: مسئولان استان با 
جدیت در حال فعالیت هستند که این روحیه، نوید حل 

برخی نارسایی  ها را تا ایام اربعین می  دهد.

وعدهایکهتکرارمیشود

تعریضجادهایلامدرتنگنایاعتبارات

مهم ترین جاده راهبردی 
کشور برای خروج زائران 

هنوز در دست تعمیر و 
بازسازی است و تا ایام 

پیاده روی اربعین نیز این 
جاده آماده نمی شود
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سمنان اجــراى تعزيه، تشكيل هيئت هاى 
عزادارى، سينه زنى و زنجيرزنى، حركت شتران 
با كجاوه به عنوان نمادى از كاروان كربلا و اسرا، 
نخــل گردانى، اطعام و نــذرى دادن بويژه در 
شب هاى تاسوعا و عاشورا و شام غريبان ازجمله 
ســنت هايى است كه هرسال در ماه محرم در 

استان سمنان برگزار مى شود.
مردم ســمنان در اين آيين ها كه به اشــكال 
گوناگون برگزار مى شــود، عشق و ارادت خود 
را بــه حضرت ابا عبداالله الحســين(ع) وياران 
باوفايش نشــان داده و در سوگ آنان عزادارى 

و نوحه سرايى مى كنند.

 نخل گردانى
نخل گردانى بخصوص در شهرهاى سمنان و 
شاهرود مرسوم است كه نمادى از تشييع جنازه 
امام حســين(ع) اســت، همچنيــن حركت 
شــتران با كجاوه ها كه نمادى از كاروان كربلا 
و اسراست.برپايى خيمه نيز يادآور خيمه هاى 
امام حســين (ع) در كربلاست، اطعام دادن و 
نذرى دادن در ماه محرم مخصوصاً در شب هاى 
تاسوعا و عاشورا به عزاداران حسينى يكى ديگر 
از آيين هاى اين استان به شمار مى رود.مراسم 
نخل گردانى در شــاهرود، مراســم طوق در 
روستاى علاء ســمنان و شام غريبان ازجمله 
ديگر ســنت هاى محلى مردم استان سمنان 

است.

 سنگ زنى
در شهرستان دامغان نيز آيين ويژه محرم در 
يازدهميــن روز از اين ماه برگزار مى شــود و 
مردم اين شهر با برپايى دسته هاى سينه زنى 
و زنجيرزنى در ســوگ شهادت سرور و سالار 
شهيدان كربلا امام حسين(ع) وياران باوفايش 

به عزادارى مى پردازند.
يكى از آيين هاى ويژه و ســنت هاى محلى در 
اين شــهر كه قدمت 120 ســاله دارد، مراسم 
سنگ زنى است. در اين مراسم، عزاداران با در 
دست داشتن دوتكه چوب صيقل داده شده در 
عزاى ســالار شهيدان به سنگ زنى و عزادارى 

مى پردازند.  
آيين ســنگ زنى يكى از شــيوه هاى سنتى 
عزادارى ماه محرم در برخى از نقاط اســتان 
سمنان است كه به شماره 83 در فهرست آثار 

ملى به ثبت رسيده است.

اين مراسم ســنتى در استان سمنان بيش از 
200سال قدمت دارد.

ســنگ زنان در اين مراسم دو چوب كوچك 
دايــره اى شــكل به اندازه كف دســت با قطر 
تقريبى هفت ســانتيمتر را باهدف عزادارى، 
همراه با آهنگ نوحه و در دو شيوه تك ضرب 
و ســه ضرب به هم مى زنند. مراســم سنتى 
سنگ زنى همه ســاله و در ايام دهه محرم در 
روستاى كهن آباد گرمسار، صالح آباد و دامغان، 

علاء (سمنان) و شهر بسطام برگزار مى شود.

 حركت شتران با كجاوه
حركت شتران با كجاوه؛ در اين رسم ديرينه، 
كودكانى با قباى ســفيد و دستار سبز بر روى 
شترها مى نشينند و مســافت معينى را طى 

مى كنند.
اين رسم با نوحه خوانى و سينه زنى همراه است.

برپايى خيمه ها؛ خيمه هايى در نقاط مختلف 
شــهر بر پا مى شــود كه نمادى از خيمه هاى 
امام حسين (ع) ويارانش در كربلاست. مردم 
با مشــاهده اين خيمه ها و گريستن در عزاى 
حسينى، ياد شــهداى قيام كربلا را در اذهان 

زنده مى كنند.

 علم گردانى
در استان سمنان با تشكيل گروه هايى از مردم 

و عزاداران حسينى در هيئت هاى محلى، سنت 
ديرينــه علم گردانى اجرا مى شــود. نخل كه 
نمادى از پيكر مقدس امام حسين(ع) محسوب 
مى شــود و با پارچه هاى سبز متبرك شده به 
بارگاه آن حضرت پوشــانده مى شود، عمدتاً از 
چوب و در برخى موارد آهن است كه وزن آن 

به بيش از يك تن مى رسد.
مردم استان ســمنان، نخل را بر روى دستان 
خود بلنــد و با طى مســافتى قابل توجه در 
ســطح شــهر حمل مى كنند و در نقاطى آن 
را مى گردانند. در اين ســنت حســنه مردم 
حاجتمند درگاه حســينى، سيب هاى سرخ 
و ســفيد خود را در محفظــه اى كه در نخل 
وجود دارد، قرار مى دهند و در پايان مراســم، 
تعدادى از آن را براى تبرك و شــفاى بيماران 
پس مى گيرند و تعــدادى را نيز براى كمك 
به حسينيه ها و عزادارى ها به مسئول هيئت 
مى دهند تا با فروش آن به دوستداران حسينى، 

كمكى به حسينيه كرده باشند.

 آيين طوق بندان
آيين طوق بندان و شــام غريبان نيز هرساله 
در روســتاى علاء (در اطراف ســمنان) اجرا 
مى شود و در آن كاروان هاى عزادار به كوچه ها 
و خيابان هــاى قديمى مى رونــد و عزادارى 

مى كنند.

آيين ســنتى علم گردش در روســتاى طزره 
دامغان نيز از آيين هاى باســابقه اى است كه 

هرساله در اين روستا برگزار مى شود.
اين آييــن كه ســابقه اى 500 ســاله دارد، 
همه ساله از پنجم محرم الحرام به ياد شهادت 
علمدار كربلا حضرت قمر بنى هاشم(ع) در اين 

روستا آغاز مى شود و تا روز عاشورا ادامه دارد.

 آيين «يا عباس، يا عباس»
مردم شاهرود نيز هرســال در روز پنجم ماه 
محــرم آيين «يا عباس يا عبــاس» را به ياد 
جان فشانى هاى ســردار دشت كربلا حضرت 

ابوالفضل العباس (ع) برگزار مى كنند.
اين آيين طبق آداب و سنت هاى قديمى همه 
ســاله در عصر روز پنجم ماه محــرم با به راه 
افتادن دسته هاى چاوشخوانى و سينه زنى با 
حضور انبوه عزاداران حسينى در محدوده بافت 

قديمى شهر شاهرود برگزار مى شود.
تكيــه بازار شــاهرود از بزرگ تريــن تكاياى 
اين شــهر كه به «تكيه زنجيــرى» معروف 
اســت،وظيفه جمع آورى طوق ها و برگزارى 

دسته طوق بندان را بر عهده دارد.
در شــهر شــاهرود همچنين در روز 27 ذى 
الحجه يك نفــر از خدام تكيه بازار (زنجيرى) 
شيپور تكيه را به صدا در مى آورد بدين معنا كه 

محرم فرارسيده است.
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 باغى تاريخى كه تغيير كاربرى داده شد

ايلنا: مديركل ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى 
مازندران گفــت: باغ عباس آباد در گذشــته، تغيير كاربرى 
داده شده است. دلاور بزرگ نيا درباره واگذارى اين مجموعه 
تاريخى به ميراث فرهنگى افزود: مقرر شــده، بعد از بررسى 
شرايط حقوقى و سنجيدن توانايى اين سازمان براى خريد اين 

مكان تصميم قطعى گرفته شود.
وى درباره تعيين تكليف باغ عباس آباد كه ميراث دوره صفويه 
است، ادامه داد: دهه 80 باغ عباس آباد براى اداره كل زندان ها 
بود و از آن استفاده نمى شــد، اين اداره براى فروش اين باغ 

اقدام و مالك جديد در مزايده اى كل آن را خريدارى كرد.
وى با اشــاره به اينكه قسمت ميراث فرهنگى باغ عباس آباد 
در گذشته، تغيير كاربرى داده شده است، افزود: البته قسمت 
ميراث فرهنگى اين باغ كه ساختمان هاى دوره صفويه در آن 
قرار دارد و جزو ميراث فرهنگى محسوب مى شود، ثبت ملى 
شــده بود. همچنين پنج سال پيش نيز اين قسمت به ثبت 
جهانى رســيد. بنابراين هرگونه ساخت و ساز و فعاليتى كه 

باعث آسيب رساندن به اين آثار شود، ممنوع شده بود.
او ادامــه داد: بعد از مكاتباتى كه ميراث فرهنگى مازندران با 
مالك اين زمين داشــت، او پذيرفت كه طبق قوانين سازمان 
ميراث فرهنگى و گردشگرى همه نظرات ميراث را انجام دهد 
كه در آن صورت اين قسمت بعد از تفكيك به سازمان ميراث 

فرهنگى واگذار يا در آن كار گردشگرى انجام شود.

فرمانده انتظامى استان گيلان:
  سامانه هوشمند «مها» 

در رشت به بهره بردارى رسيد
گيلان- فرمانده انتظامى اســتان گيــلان با بيان اينكه مركز 
هوشمند الكترونيك «مها» در رشت به بهره بردارى رسيد، گفت: 
اين مركز از مكان مورد نظر به طور الكترونيك محافظت كرده و 
رخداد انتظامى در مكان مذكور را به مركز 110 اطلاع مى دهد.

سردار محمدرضا اسحاقى اظهار داشت: در راستاى اجراى هرچه 
بهتر امنيت و آرامش در استان گيلان اقدام هاى متعددى انجام 
مى شود.فرمانده انتظامى استان گيلان با بيان اينكه امسال در 
مقايسه با نيمه نخست سال گذشــته از 11 عنوان سرقت در 
استان گيلان 9 مورد با كاهش روبه رو بوده است، تصريح كرد: 
ســرقت منزل، خودرو، داخل خودرو و موتور سيكلت از جمله 

جرايم كاهش يافته در استان گيلان است.

مرورى بر مراسم سنتى در محرم

توييت وزير افاقه نكردآيين هاى عزادارى سمنان ريشه 500 ساله دارد
 هزينه مدرسه پيش ساخته را 

يك خير مدرسه ساز داد!
تابناك: نبودِ فضاى آموزشى براى 21 دانش آموز روستاى 
سرگچ از توابع شهرستان كهگيلويه، آن هم چند روز پس از 
بازگشايى مدارس و شروع كلاس هاى درس، بسرعت افكار 
عمومى را متوجه خود و مسئولان ارشد آموزش و پرورش از 
جمله شخص وزير را مجبور به واكنش كرد؛ واكنش هايى 
كه البته دردى از اين دانش آموزان درمان نكرد و گويا قرار 
است، مشكل آن ها از طريق ديگرى حل شود.دانش آموزان 
روستاى سرگچ ديشموك در استان كهگيلويه و بويراحمد كه 
تا همين سال گذشته در يك مدرسه كاهگلى و استيجارى 
مشــغول به تحصيل بودند، در سال جارى و به دليل آنچه 
فرســودگى و تخريب مدرسه قبلى عنوان شد، تنها فضاى 
آموزشــى خود را نيز از دست دادند و بناچار سال تحصيلى 
جديــد را در فضاى آزاد آغاز كردند.انتشــار خبر مربوط به 
مشكلات آموزشــى اين دانش آموزان تنها چند روز پس از 
بازگشــايى مدارس، كافى بود تا موج گسترده اى در فضاى 
مجازى با محوريت مشكلات آن ها ايجاد شود و در پى همين 
موج، برخى مقامات ارشد آموزش و پرورش از جمله شخص 
وزير به اين مسئله واكنش نشان دادند و از تلاش هاى خود 
براى حل مشكل سخن گفتند.بطحايى در صفحه توييتر خود 
نوشت: از صبر و شكيبايى مردم روستاى سرگچ ديشموك 
تشكر مى كنم. مقرر شــد با انتقال تجهيزات، كلاس درس 
جديدى ساخته شود و دانش آموزان از محل فعلى جابه جا 
شــوند. هرچند اين روستا به علت آبگيرى سد باليات، سال 

آينده تخليه مى شود.
با توييت شخص وزير و موجى كه در ميان افكار عمومى در 
اين باره شــكل گرفت، تصورى كه به وجود آمد، اين بود كه 
در اسرع وقت اقدامى اساسى براى ساخت يك مدرسه براى 
اين دانش آموزان آغاز مى شود و تا ساخت مدرسه، آن ها در 
مكانى قابل قبول مســتقر مى شوند. با اين حال بررسى هاى 
بيشــتر حكايت از اين دارد كه به دليل آبگيرى سد باليات 
در مجاورت روســتا، نبود مسيرهاى ارتباطى مناسب و لزوم 
جابه جايى اهالى، امكان ساخت مدرسه در اين روستا وجود 
ندارد.يك مدرسه پيش ســاخته از طريق انتقال تجهيزات 
لازم به روســتا نيز كه در وعده وزير آموزش و پرورش براى 
حل مشــكل دانش آموزان روستاى سرگچ به آن اشاره شد، 
آنچنانكه در خبرهاى جديد به آن اشــاره شــده است، نه از 
ســوى وزارتخانه بلكه از سوى يك خير مدرسه ساز تهيه و 
ساخته خواهد شد.هادى زارع پور، مديركل آموزش و پرورش 
استان كهگيلويه و بويراحمد در خصوص جزئيات فرايند حل 
مشكل فضاى آموزشى در روستاى سرگچ، گفت: با پيگيرى 
انجام شــده و تلاش نماينده مردم كهگيلويه، چرام، لنده و 
بهمئى در مجلس شوراى اسلامى، هزينه اين فضاى آموزشى 
پيش ســاخته توسط يكى از خيرين مدرسه ساز تقبل شد. 
هم اكنون استان كهگيلويه و بويراحمد به 50 مدرسه پيش 

ساخته نياز دارد.
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اعتراض ها از گذشته 
به دلايل مختلف 

وجود داشته است 
اما نمى تواند منجر 

به جلوگيرى از 
ورود دانش آموزان 

افغانستانى به 
مدارس و ثبت نام 

نشدن آنان شود

بــرش

گزارش

كرمان هفته گذشــته خبرى در فضاى مجازى 
منتشــر و دست به دست شــد كه حكايت از اخراج 
دانش آموزان دختر تبعه كشور افغانستان در استان 
كرمان داشــت. آن طور كه در برخى از رسانه ها و به 
نقل از خانواده هاى دانش آموزان افغان عنوان شــد، 
مدير مدرســه زينبيه در كرمان پرونــده برخى از 
دانش آموزان افغــان را به خانواده ها داده و گفته كه 

نمى تواند مهاجران افغان را در مدرسه جاى دهد!
بايد اظهار داشت تحصيل دانش آموزان تبعه خارجى 
ازجمله موضوعات مهمى اســت كه حتى دو سال 
پيــش رهبر معظم انقلاب، دســتور دادند كه همه 
كودكان افغانستانى، چه آن ها كه داراى شرايط قانونى 
حضور در ايران هستند و چه آن ها كه مدارك قانونى 
حضــور در ايران را ندارند، بايــد در مدارس دولتى 

ثبت نام شوند. 
همچنين اواخر شهريور امسال بود كه وزير آموزش 
و پرورش در حســاب توييترش نوشــت: «تحصيل 
علم و دانش در هر شــرايطى حق تمام افراد است، 
تلاش مى كنم تا دانش آمــوزان هيچ مليتى از مهر 
جا نمانند.» او چند روز بعد نوشــت: «به قولم عمل 
كــردم. 370 هزار دانش آموز افغان و خارجى از مهر 

جا نماندند.»

 حقيقت ندارد
باوجود انتشار اين خبر در فضاى مجازى اما نماينده 
مردم جيرفت و عنبرآباد در مجلس شوراى اسلامى 

اين خبر را غيرواقعى مى خواند.
يحيى كمالى پور در خصوص برخى اظهارات مبنى 
بر اخراج دانش آموزان افغانســتانى مدرسه زينبيه 
كرمان، گفت: طبق بررســى هاى صــورت گرفته و 
اظهارات مســئولان آموزش وپرورش كرمان، دانش 
آموزان افغانستانى براى ثبت نام با تأخير مراجعه كرده 
و به دليل پر شــدن ظرفيت مدرسه، امكان ثبت نام 
آن ها وجود نداشــت، بنابراين به مدارس غيردولتى 

ارجاع و منتقل شدند.
عضو مجمع نمايندگان اســتان كرمان با يادآورى 
اينكــه برخى مــدارس دولتى كرمــان با كمبود 
فضاهاى آموزشى و امكانات مواجه هستند، افزود: 
بنابراين ثبت نام نشــدن دانش آموزان افغانستانى 
در مدرســه زينبيه نيز در همين راستا بوده و بر 
اساس اظهارات مســئولان مربوط موضوع اخراج 

آن ها صحت ندارد.
وى همچنين با اشــاره به اعتــراض برخى از مردم 
كرمان نســبت به حضور اتباع بيگانــه، گفت: اين 
اعتراض ها از گذشته به دلايل مختلف وجود داشته 
است اما نمى تواند منجر به جلوگيرى از ورود دانش 
آموزان افغانســتانى به مدارس و ثبت نام نشدن آنان 

شود.

 پاسخ آموزش وپرورش
گفتنى است در همين رابطه روابط 
اســتان  آموزش وپرورش  عمومى 
كرمان در پاسخ به انتشار مطالبى 
در فضــاى مجازى مبنى بر اينكه 
«دختران افغانستانى دوره ابتدايى 
دبســتان زينبيه شــهر كرمان از 
مدرسه اخراج شــدند» ضمن رد 
اين موضوع گفت: زمينه تحصيل 
دانش آموزان پناهنــده افغان در 

استان كرمان فراهم است.
بر اســاس ايــن گــزارش زمينه 
هــزار   30 از  بيــش  تحصيــل 
دانش آموز پناهنده تبعه افغانستان 
همچون دانش آمــوزان ايرانى در 
مدارس شهرســتان هاى مجاز به 

زندگى اتباع افغانى اين استان فراهم شده است.
در ادامه اين جوابيه آمده است، ادامه تحصيل اين 
دانش آموزان در مدرســه زينبيه آموزش وپرورش 
ناحيه 2 شهر كرمان نيز مانعى ندارد؛ بلكه با توجه 
به تراكم و آمار بالاى دانش آموزان در كلاس هاى 
مدرســه زينبيه و افتتاح مدرســه جديد و نوساز 
ويــژه دانش آموزان تبعــه خارجى فقط به برخى 
از آن ها توصيه شده در راستاى كاهش بعد مسافت 
مدرســه تا منزل و ارتقاى كيفيــت فعاليت هاى 
آموزشــى و پرورشى به مدرســه رودكى مراجعه، 
ثبت نام و ادامه تحصيل دهند.روابط عمومى اداره 
كل آموزش وپرورش اســتان كرمان در اين راستا 
آورده است: بديهى است ادامه تحصيل اين دانش 
آموزان در مدرســه زينبيه نيــز بلامانع و امكان 

تحصيــل آنان در اين مدرســه 
ضمن رعايت تراكم كلاس درس 

همچنان وجود دارد.

 تحصيل 30 هزار دانش آموز 
تبعه خارجى

در اين جوابيه ذكرشــده است: در 
سال تحصيلى جديد بيش از 30 
هزار دانش آموز پناهنده افغانستانى 
در مدارس استان كرمان ثبت نام 
و همانند دانش آمــوزان ايرانى و 
در كنار آنان مشــغول به تحصيل 

هستند.
آموزش وپرورش  اداره  همچنين 
گزارش داده است: آماده سازى، 
تجهيــز و نصب 63 دســتگاه 
كانكس آموزشــى، براى تحصيل بيش از چهار 
هزار دانش آموز اتباع خارجى در استان، احداث 
و كلنگ زنى پنج مدرســه ويــژه اتباع خارجى 
در شهرســتان هاى زرنــد، كرمــان، بردســير، 
رفســنجان و منطقــه چترود، راه انــدازى 318 
كلاس ســوادآموزى عمومــى ويژه ســه هزار و 
500 تبعــه خارجى در گروه ســنى 10 تا 15 
ســال، برگزارى دوره هاى مقدماتى سوادآموزى 
و مهارت آموزى ويــژه 508 نفر از اتباع خارجى 
در كرمان، بهســازى و مقاوم سازى 120 كلاس 
درس در قالب پروژه مديريت آموزش در اضطرار 
با همكارى امور پناهنــدگان نروژ (NRC) ويژه 
دانش آموزان اتباع خارجى ازجمله تلاش ها براى 

فراهم سازى بستر تحصيل اتباع بيگانه است.

قدس گزارش مى دهد
جلوگيرى از تحصيل دختران افغانستانى در كرمان شايعه يا واقعيت؟
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بررسى وضعيت بحرانى آب در گفت و گو با دو نماينده مجلس 

آب هست، مديريت نيست
فاطمه معتمدى   بحران آب در خراســان 
رضوى به حدى جدى است كه براى رفع اين 
چالش، همواره از سوى مسئولان، راهكارهايى 
مانند انتقال آب از درياى عمان، درياى خزر و 
تاجيكستان مطرح مى شود كه البته هم اكنون 
گويا طرح انتقــال آب از درياى عمان گزينه 
مطرح ترى اســت و در صدر راه حل هاى ارائه 

شده، قرار دارد.
در كنار اين روش ها عده اى از كارشناسان نيز 
معتقدند، مى توان مشكل كم آبى را در خراسان 
رضوى با روش بارورســازى ابرهــا رفع كرد 
بخصوص با توجه به اينكه اين راه حل ارزان تر 
از گزينه هايى مانند انتقال آب از درياى عمان 
است. با اين حال معلوم نيست، چرا اين روش 
در زمره راه حل هاى رفع مشكل تأمين آب در 
استان، مورد نظر و توجه مسؤلان قرار ندارد در 
حالــى كه دانش و تخصص آن در ايران وجود 
دارد و مركز بارورســازى ابرها در يزد مستقر 

است و مى توان از ظرفيت آن استفاه كرد.

 بحران آب در خراسان رضوى
رئيس مجمع نمايندگان خراســان رضوى با 
بيان اينكه به طور كلى استان با بحران آب روبه 
روســت، اظهار داشت: بحث اين است كه بايد 
اولويت را به مديريت بر مصرف يا مديريت بر 
تقاضا داد كه پرواضح است، بايد حوزه مديريت 

مصرف در اولويت توجه قرار گيرد.
رضا شــيران خراسانى با اشاره به اينكه هشت 
درصد آب در حوزه انسانى، سه درصد در بخش 
صنعت و 89 درصد در حوزه كشاورزى مصرف 
مى شود، افزود: اين در حالى است كه مديريتى 
بر مصرف و ارتقاى بهره ورى آب بخصوص در 
بخش كشاورزى وجود ندارد. در بخش انسانى 
نيز متأسفانه با شبكه فرسوده آبرسانى روبه رو 
هستيم كه اين مسئله سبب شده است، آبى 
كه با هــزاران زحمت و هزينه تأمين، تصفيه 
و روانه لوله ها براى مصرف مى شــود، قبل از 
مصرف از بين برود. وى با اشاره به پرت بيش 
از 40 ميليون مترمكعب آب در ســال در اين 
اســتان، تصريح كرد: قيمت تمام شده آب در 
مشهد بسيار گران است و با وجود 40 ميليون 
مترمكعب پرت آب، با سرمايه گذارى زياد به 
دنبال 35 ميليــون مترمكعب آب از كوه هاى 

هزار مسجد هستيم.

 اولويت مديريت بر مصرف 
نماينده مردم مشــهد در مجلس خاطرنشان 
كرد: اين همان نگاهى است كه بايد اصلاح و 
درســت شود. به عبارت ديگر بايد مديريت بر 
مصرف در اولويت كارى مســئولان قرار گيرد 
و در گام بعدى، مديريت بر تقاضا مد نظرباشد.

 بارور سازى ابرها، منبع آبى ناپايدار
شــيران در خصوص راهكار بارور سازى ابرها 
بــه عنوان منبع تأمين كننــده آب مورد نياز 
بارورسازى  يادآورشد:هرچند  خراسان رضوى 
ابرها به عنوان يكى از راهكارها مطرح اســت، 
اما بايد گفت، منابع آبى قابل پايدارى نيستند. 
با اين توضيح كه صنايع و فناورى آن در اختيار 
كشورهاى ديگر مانند تركيه قرار دارد و ابرهايى 
را كه از غرب وارد مى شــود، مى توانند، بارور 

كنند و اجازه ندهند كه وارد ايران شود. بنابراين 
خيلى نمى توان بر روى اين گزينه حساب كرد. 
هرچند به عنوان يــك راهكار مقطعى خوب 
است و قبلاً هم مواردى از اين دست در كشور 

انجام و ابرها بارور شده است. 
رئيس مجمع نمايندگان خراســان رضوى در 
خصوص اينكه گفته مى شود، گزينه بارورسازى 
ابرها ارزان تــر از روش هايى مانند انتقال آب 
از درياى عمان اســت، اظهار داشت: مديريت 
بر مصرف ارزان تر از همه اين روش هاســت. 
مجموع آب حاصل از سد دوستى براى مشهد 
با ميلياردها تومان ســرمايه گذارى از جيب 
مردم سالانه 75 ميليون مترمكعب است و بعد 
ايــن آب با هزينه زياد تصفيه و روانه لوله هاى 
فرسوده مى شود و 40 ميليون مترمكعب پرت 

مى شود و هدر مى رود.

 گزينه دور از غير واقعيت
شــيران با بيان اينكه بايد در درازمدت آب از 
حوزه هاى ديگر براى اســتان وارد شود، گفت: 
بحث انتقال آب از درياى عمان در حوزه نظرى 
مطرح شــده است. موضوع مهم، بحث قيمت 
تمام شده آب اســت. به طور حتم آبى كه از 
درياى عمان تأمين شــود، نيازمند زيرساخت 
هايى با 3 ميليارد دلار سرمايه گذارى معادل 
حدود 12 هزار ميليارد تومان است و به امنيت 
منطقه اى براى اجراى پروژه نياز اســت كه با 
شرايط كنونى اين مسئله دور از واقعيت است. 
وى ادامــه داد: در ايــن زمينه اگــر اولويت 
بــا مديريت مصرف باشــد و در حــوزه آب 
آشــاميدنى،صنعت و كشاورزى اصلاح الگوى 
كشت و مصرف و ارتقاى بهره ورى به طور جد 
مد نظر باشــد، مى توان اميدوار بود، حداقل تا 
50 سال ديگر استان مشكلى در خصوص آب 
نداشته باشد، اما اگر اين مسئله اعمال نشود از 
هر كجا كه آب با وجود صرف هزينه و سرمايه 
گذارى زياد به خراسان رضوى وارد شود، بازهم 

كمبود وجود خواهد داشت.
اين نماينده مجلس گفت: اگر آب به كشاورز 
داده شود كه با استفاده از روش غرقابى توليد 
داشته باشــد، كمبود آب هميشه هست، اما 
اگر به كشــاورز امكانات، اصلاح الگوى كشت، 
بذراصلاح شــده داده شــود تا با اســتفاده از 
روش هــاى مكانيزه با نرخ بهره ورى بالا توليد 

كند، اين مشكل مديريت مى شود.

 گرفتن كره از آب
وى با تأكيد بر اينكه معتقديم بايد اول مديريت 
بــر مصرف در اولويت كارى مســئولان و بعد 
مديريت بر تقاضا قرار داشــته باشد، گفت: اما 
برخى از مسئولان به دنبال اين هستند كه از 
آب كره بگيرند. مديريت بر تقاضا يعنى اجراى 
پروژه، كندن و لوله گــذارى كه براى عده اى 
فوايــدى دارد كه مديريت بر مصرف و اصلاح 

الگوى مصرف اين فوايد و عايدى را ندارد.

 جارى شدن 4000 ليتر بر ثانيه فاضلاب 
به كشف رود

وى ادامه داد:آبى كه در مشهد استفاده مى شود 
به فاضــلاب تبديل مى شــود در حالى كه با 
بازچرخانى آن بايد در اختيار بخش كشاورزى 
و صنعت قرار گيرد و آب شربى كه در اين دو 

حوزه استفاده مى شود، گرفته شود.
وى با اشاره به جارى شدن حدود 4000 هزار 
ليتر بر ثانيه فاضلاب در كشف رود يادآورشد: 
اين عدد بيش از حجم آبى اســت كه از ســد 

دوستى وارد مشهد مى شود.
وى خاطرنشــان كرد: در حال حاضر آب ســد 
كارده در اختيار فضاى ســبز شــهردارى قرار 
گرفته اســت و از آب ســد ارداك به شهرك 
صنعتى توس داده مى شود در حالى كه اين آب 
بايد به مصرف شــرب و انسانى برسد و اگر آب 
سد كارده مشكلى دارد، بايد به صنعت داده شود 

كه البته در اين خصوص اقدامى نشده است.

  مديريت مشكل دار مشهد در بخش 
مصرف آب

شــيران با تأكيد بر اينكه در مشهد بشدت در 
بخش مديريت مصرف آب با مشــكل روبه رو 
هستيم، گفت: متأســفانه در تفكر برخى اين 
اســت كه از آب كره بگيرنــد و راهكارهايى 
(انتقال آب از درياى عمان) دنبال مى كنند كه 
اجرا و تحقق آن دور از واقعيت به نظر مى رسد.

 اختصاص نيافتن رديف اعتبارى 50 
ميليارد تومانى

نماينده مردم ســبزوار در مجلس نيز با بيان 
اينكــه بحران آب در شــرق كشــور و بويژه 
خراسان رضوى يك مسئله جدى است، اظهار 
داشــت: رفع اين چالش بايد مورد توجه قرار 
گيرد. ســبحانى فر در گفت و گو با خبرنگار 
ما افزود: چند سال پيش در مجلس مباحثى 
دنبال شــد از جمله اينكه رديف اعتبارى 50 
ميليارد تومانى براى انجــام مطالعات تأمين 
آب مشــهد در نظر گرفته شــود كه با وجود 
مشخص شدن اما اختصاص نيافت. از اين رو 

كار مطالعاتى انجام نشد.
وى اضافه كرد: با توجه به اين مسئله انتقال آب از 
درياى عمان،درياى خزر،تاجيكستان،جلوگيرى 
از برون رفت آب هاى مرزى و بارورسازى ابرها 
گمانه زنى هاى اســت كه مطرح مى شود و هر 
اظهــار نظرى كه در خصــوص اين گزينه ها و 
روش ها ارائه شود، يك اظهار نظر كلى است در 
حالى كه دولت بايد اعتبار لازم را اختصاص دهد 
تا درقالب كار مطالعاتى و علمى مشخص شود، 
كــدام گزينه و راهكار براى تأمين آب اســتان 
بهترين و مفيد ترين است و بعد دولت آن روش 

را اجرايى كند. 
وى با بيــان اينكه تأمين آب مباحث مختلفى 
دارد كــه بايد مورد توجه قــرار گيرد، تصريح 
كرد: به عنوان مثال بايد در قالب كار مطالعاتى 
مشخص شود، كدام يك از چهار روش و گزينه 
تأمين آب داراى توجيه اقتصادى بيشتر است 
و روش پايدارترى محسوب مى شود و نمى توان 
بى مطالعه اظهار نظر كــرد. به عنوان مثال آيا 
گزينه انتقال آب از تاجيكستان مى تواند، مفيد 
باشــد و آيا اين دغدغه مطرح نيســت كه در 
صورت بروز اختلافى، اين كشور(تاجيكستان) 
مانع انتقال شود و آب را ببند. بنابراين مباحث 
مختلفى درباره تأمين آب استان مطرح است كه 

بايد مورد توجه باشد.

 شرايط بحرانى آب در شرق كشور
وى خاطرنشــان كرد: معتقديم، دولت بايد به 
شــرايط بحرانى آب در شرق كشور بخصوص 
در منطقــه خراســان رضوى توجــه ويژه اى 
داشته باشــد و اعتبارلازم را اختصاص دهد تا 
در قالب يك كار مطالعاتى و علمى مشــخص 
شود، كدام گزينه از جميع جهات براى تأمين 
آب مناسب تر اســت. وى در اين باره كه گويا 
فاز مطالعاتى انتقــال آب از درياى عمان آغاز 
شده است،يادآورشد:بودجه اى براى انجام فاز 
مطالعاتى براى خراســان رضوى نداريم، بلكه 
قبلاً 50 ميليــارد تومان بود كــه همان هم 
اختصــاص نيافت از اين رو براى فاز مطالعاتى 

انتقال آب از درياى عمان اعتبارى نداريم.  

آب و �وا
 پيش  بينى افزايش دما براى 

خراسان رضوى
قدس: هواشناســى خراســان رضوى اعلام كرد: بررســى 
نقشــه هاى پيش يابى و خروجى مدل هاى هواشناسى نشان 
دهنده خروج كامل ســامانه ناپايدار جوى از استان مى باشد. 
بر اين اساس براى امروز آسمان صاف همراه با افزايش دما در 

غالب نقاط استان پيش بينى مى شود.
كمينه و بيشينه دماى مشهد براى امروز دوشنبه نيز به ترتيب 

10 و 30 درجه سلسيوس خواهد بود.

��ر
گزارش قدس مسئولان را بيدار كرد

 آماده سازى راهداران خراسان رضوى 
براى عمليات راهدارى فصل زمستان

هادى زهرايى: پس از چاپ گزارشــى در روزنامه قدس در 
خصوص طرح زمســتانه راهدارى، عليرضا خجسته معاون 
اداره كل راهدارى و حمل و نقل جاده اى خراسان رضوى در 
گفت وگو با قدس از آماده سازى راهداران استان براى عمليات 

راهدارى فصل زمستان خبر داد.
عليرضا خجســته افزود: مسئوليت ها در بخش هاى مختلف 
براى اجراى طرح امداد زمستانه در اداره كل راهدارى و حمل 
و نقل جاده اى اســتان مشخص شده است و تيم هاى ارزياب 
در حال بررسى و تعيين محل هاى استقرار نيروهاى راهدارى 
و ماشــين آلات در نقاط برفگير و جاده هاى گوناگون استان 
هســتند. معاون اداره كل راهدارى و حمــل و نقل جاده اى 
خراسان رضوى تصريح كرد: ميزان اعتبار مورد نياز براى خريد 
شن و نمك به ادارات تابعه ابلاغ شده و ادارات در حال تهيه و 

حمل آن به سوله هاى انبار شن و نمك هستند.
وى در خصوص حقوق نيروهاى راهدار شــركتى گفت: يك 
سال از ادغام راهدارى با حمل و نقل جاده اى مى گذرد و ما در 
سال گذشته، شاهد عقب ماندگى پنج ماهه حقوق نيروهاى 
شركتى بوده ايم، اما با پيگيرى مسئولين تاكنون هيچ حقوق 
عقب افتاده اى در حوزه نيروهاى شركتى نداريم، بلكه حقوق 
شهريورماه آن ها دو روز زودتر از نيروهاى رسمى راهدارى و 

حمل و نقل جاده اى پرداخت شده است.

رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالى:
 دپوى محصول در شركت آلومينياى 

جاجرم صحت ندارد

بجنورد-خبرنگار قدس: رئيس ســازمان صنعت، معدن 
و تجارت خراســان شمالى گفت: دپوى محصول در شركت 

آلومينياى جاجرم صحت ندارد. 
يحيى نيكدل با اشــاره به اينكه شــنيده شده، مدتى است، 
محصول اين كارخانه بــه فروش نرفته و مقدار زيادى از اين 
محصول در انبار دپو شده اســت، افزود: كارخانه آلومينياى 
جاجرم 30 درصد نياز كشــور را تأمين مى كند و مابقى نياز 
از ساير كشورها وارد مى شــود. وى ادامه داد: در حال حاضر 
مقدارى از مواد توليدى در اين كارخانه توســط دو شــركت 
ايرالكو والمهدى خريدارى مى شود. نيكدل اظهار كرد: بخشى 
از محصول نيز هم اكنون به كشور گرجستان صادر مى شود. 

گفتنى اســت در حال حاضر اين كارخانه در حال ســاخت 
و تكميل شــمش آلومينيوم است كه بنا به گفته مسئولان 

استانى در آينده نزديك به بهره بردارى خواهد رسيد.

فرمانده انتظامى استان درصبحگاه مشترك 
نيروهاى مسلح: 

 خراسان شمالى جزو استان هاى امن 
كشور است

بجنورد-خبرنگار قدس: صبحگاه مشترك يگان هاى نمونه 
نظامى و انتظامى خراســان شــمالى به مناسبت هفته نيروى 
انتظامى با حضور معاون سياســى، امنيتى و اجتماعى استاندار 
و حجت الاســلام يعقوبى نماينده ولى فقيه در اســتان برگزار 
شد.ســردار مظاهرى فرمانده انتظامى استان در اين مراسم با 
اشاره به اينكه خراسان شمالى جزو امن ترين استان هاى كشور 
قلمداد مى شود، اهتمام به جلب مشاركت مردم به منظور كاهش 
جرايم و پيشگيرى از وقوع جرم و نيز، برخورد قاطع با متخلفان و 

ايجاد امنيت پايدار را مورد تأكيد اين فرماندهى دانست.
حجت الاســلام يعقوبى نماينده ولى فقيه در اســتان و امام 
جمعه بجنورد نيز سه شاخصه اصلى نيروهاى مسلح جمهورى 
اسلامى ايران را برخوردارى از عزت، قدرت و هيبت برشمرد و 
تصريح كرد: نيروى انتظامى با مردم و براى مردم است و بايد با 
اقتدار بيشتر و حضور هوشمندانه در جامعه و در سايه وحدت 
و همدلى روزافزون در نظام جمهورى اسلامى، مأموريت هاى 

خود را به انجام برساند.
 در پايان نيز يگان هاى حاضر در ميدان از مقابل جايگاه رژه 

رفتند.

 شيوع بيمارى طاعون نشخواركنندگان 
كوچك درپارك ملى سالوك

بجنورد-خبرنگارقدس: مديركل حفاظت محيط زيست 
خراسان شمالى از شــيوع بيمارى طاعون نشخواركنندگان 

كوچك در پارك ملى سالوك خبر داد.
ســيد اصغر مطهرى افزود: طى گشت و كنترل محيط بانان، 
لاشه 9 رأس ميش و بره وحشى در پارك ملى سالوك كشف 
شد وى اظهار داشــت:در پايش روزهاى اخير، تعداد تلفات 
تا كنون به 20 لاشــه رسيده كه مشاهدات، حاكى از شيوع 

بيمارى طاعون نشخوار كنندگان كوچك است.
وى افزود: با همكارى دامپزشكى نمونه گيرى اوليه از لاشه هاى 
كشف شده، انجام شده و نسبت به اقدام ها و شيوه هاى كنترل 

اين بيمارى اطلاع رسانى خواهد شد.

جناب وزير آيا اين حق الناس نيســت كــه بنده خانم دلاك 
شهرستان سرخه با داشتن 60 سال  و25 سال سابقه كار براى 
بازنشستگى رفتم، تأمين اجتماعى مى گويند فقط هفت سال 
بيمه دارى! چرا دولت براى ما بيمه نريخته؟ تكليف من چيست؟
919...4261
لطفاً به شهردار منطقه 3 بفرماييد، گاهى از پشت ميزشان بلند 
شوند و سرى هم به مناطق پايين شهر بزنند. انتهاى مهرمادر27 
زمين هاى خالى باعث تجمع افراد ولگرد و سگ ها شده است در 
صورتى كه مى توان با تبديل اين اراضى به فضاى سبز كه اصلاً 
دراين منطقه وجود ندارد يك كار مفيد براى مردم ضعيف اين 
منطقه انجام داد. باور كنيــد، مردم اين منطقه هم آدم و اهل 

همين سرزمين هستند.
915...7268
 نزديك دوهفته اســت كه ايرانسل دو خط من را كه تقاضاى 
فور جى كرده بودم، ســوزانده و متأسفانه هنوز خط هاى جديد 
به دست من نرسيده و با وجود پيگيرى هاى مداوم هنوز جواب 
درستى به من نداده اند، آيا قانوناً ايرانسل حق دارد، قبل از اينكه 
خط جديد را تحويل بدهد بدون هماهنگى، نسبت به سوزاندن 
و قطع خط يك مشــترك خود اقدام كند. به كجا بايد شكايت 

كنم؟ 
915...9504
از تعميــركاران اتومبيل پيامك داده بوديد كه بايد عرض كنم؛ 
موضوع فروش قطعات يدكى در تعميرگاه هاى موتورسيكلت، 
بســيار بيشــتر از حــد تصور اســت. به طورى كــه اگر يك 
موتورســيكلت براى تعمير اساسى مراجعه كند،هيچ نيازى به 

لوازم يدكى ندارد و تقريباً همه لوازم را دارند.
915...1443
دخترم امســال كلاس نهم اســت. با هزارزحمت هزينه هاى 
ثبــت نام و لباس فرم و كتاب ها و مخــارج ديگر را جور كردم 
و خوشــحال كه ديگر تمام شــده، اما هنوز دو هفته از شروع 
مدرسه ها نگذشته تا الآن70هزارتومان براى دو تا كتاب كار از 
ما پول گرفته اند. تازه هنوز مى گويند، سه چهار تا كتاب ديگر 
مانده. به معلم ها بگوييد چرا اين قدر خرج تراشى مى كنند؟ اگر 
كتاب كار جزو كتب درسى است، چرا همان اول با كتاب هاى 

درسى همه را يكجا نمى دهند؟
915...7797
در گلبهار وجود سگ ها بيداد مى كند سمت خانه هاى مسكن 
مهر يك گله سگ، بچه مدرسه اى را تا حد مرگ ترسانده اند و 
اگر نگهبان مجتمع نرسيده بود، معلوم نبود چه اتفاقى مى افتاد! 
935...9627

فرماندار خبر داد
 عملكرد دستگاه هاى اجرايى در حوزه 

اشتغال بشرويه زير ذره بين نظارت

بشرويه ـ خبرنگار قـدس: فرماندار بشرويه گفت: در پايان 
سال، عملكرد دستگاه هاى اجرايى در حوزه اشتغال و اقتصاد 
مقاومتى به صورت جدى مورد بررسى و ارزيابى قرار مى گيرد.
عليرضا زمانزاده در نشست ســتاد اقتصاد مقاومتى بشرويه 
افزود: براســاس تاكيدهاى مقــام معظم رهبرى و همچنين 
ابلاغيه هاى ستاد اقتصاد مقاومتى كشور دستگاه هاى اجرايى و 
همه نهادها در دو حوزه اشتغال و اقتصاد مقاومتى بايد عملكرد 

قابل قبولى داشته باشند.
به گزارش خبرنگارما عليرضا زمانزاده درنشست ستاد اقتصاد 
مقاومتى شهرســتان بيان كرد: يكى از برنامه هايى كه تاپايان 
سال به جد پيگيرى خواهيم كرد، ارزيابى دستگاه ها در حوزه 
اقتصاد مقاومتى اســت. وى افزود: طبق منويات مقام معظم 
رهبرى و دستور كار ستاد اقتصاد مقاومتى، هركدام از دستگاه ها 
داراى اختياراتى هســتند كه بايد با استفاده از اين اختيارات، 

اقدام هاى لازم را در حوزه اقتصاد و توليد انجام دهند.
فرماندار بشرويه اظهار داشت: طى بازديد هاى مستمر تا پايان 
سال، فعاليت و اقدام هاى ادارات و دستگاه ها را در حوزه اقتصاد 

مقاومتى بررسى و نظارت خواهيم كرد.
وى بااشاره به اينكه متأسفانه فرهنگ كار و تلاش در بين اقشار 
گوناگون جامعه ضعيف شده است، افزود: افزايش فرهنگ كار و 
تلاش در بين مردم توسط دستگاه ها و ادارات نيز يكى ديگر از 
مقوله هايى ست كه اجراى آن در نيمه دوم سال بايد به طور 
جدى دنبال شود و ما نيز بر اجراى آن نظارت خواهيم داشت.
فرماندار شهرستان بشــرويه بيان كرد: فرهنگ سازى، امرى 
مهم اســت كه در صورت نبود آن، بــه اهداف خود كه رونق 

اقتصاد، اشتغال و توليد است، نخواهيم رسيد.
زمانزاده گفت: امروز نيازاســت كه درروستاها زيرساخت هاى 
زندگــى را فراهم كنيم كه اين امر با ايجاد اشــتغال محقق 

مى شود واز مهاجرت روستاييان نيز جلوگيرى مى شود. 
وى تأكيد كرد: دســتگاه هاى اجراى صرفاً نبايد فعاليت هاى 
خود را در حوزه وظايف ابلاغى و سازمانى خود محدود كنند، 
بلكه با تلاش در عرصه اقتصاد مقاومتى بايد مانند بازوانى توانا 

براى شكوفايى اشتغال و چرخه اقتصاد جامعه عمل كنند.
وى با تأكيد بر رسيدگى به وضعيت روستاهاى كم برخوردار و 
محروم اضافه كرد: بايد با انجام اقدام هايى ريشه اى و هدفمند، 

ماندگارى افراد در روستاها را تضمين كرد.
فرماندار شهرستان بشرويه گفت: تمامى دستگاه ها در نيمه 
دوم سال بايد بحث اقدام هاى حوزه اقتصاد مقاومتى و ترويج 
فرهنــگ كار و تلاش را جدى گرفته و عملكــرد خود را به 

صورت منظم ارائه كنند.

مخاطبان عزيز خرسنديم كه ارتباط دوسويه با اين 
رسانه در ارسال سوژه از سوى شما خوانندگان 
گرامى، با راه اندازى اين ستون به ثمر نشست، 

بنابراين اميدواريم مسئولان دستگاه هاى اجرايى با 
پاسخ خود، ما را در اين مسير همراهى كنند. شما 

مى توانيد از طريق سامانه پيامكى 300072305 با ما 
در تماس باشيد.
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قدس به بهانه شانزدهم مهرماه روز جهانى كودك گزارش مى دهد

هم بازى با سرطان به جاى شيطنت  در كوچه و خيابان

گزارش

پروين محمدى  شــانزدهم مهرماه برابر 
با هشتم ســپتامبر، روز فرشته هاى كوچك 
و عزيزى اســت كه هر جا باشند با خنده و 
بازى و شيطنت هاى كودكانه و... و حتى نفس 
كشيدن، نشــان مى دهند زندگى در جريان 
اســت. اين روز «روز جهانى كودك» است و 
انتظار مى رود همه بچه هاى دنيا در اين روز 
كه به نام آن ها نامگذارى شــده خوشــحال 
و ســرحال مشــغول بازى و جست و خيز و 
شادمانى، در كلاس درس كنار همسالان خود 
باشــند؛ در حالى كه عده اى از اين كودكان 
معصوم گرفتار مسائلى هستند كه شيرينى 
و حلاوت اين روز را به كامشان تلخ مى سازد.

از جمله كودكان مبتلا به سرطان كه حتى 
در ايــن روز و اين هفته هــم نمى توانند در 
كنار همسالان خود بازى كنند يا در كلاس 
درس بنشــينند و مجبورند بــر روى تخت 
بسترى باشند و با چشمان كم فروغ به جاى 
آسمان آبى سقف بى روح اتاق بيمارستان را 
تماشــا كنند. كودكان صبورى كه با تحمل 
رنج و عذاب شيمى درمانى به جاى فرياد با 
سكوتشان هيولاى درد را به زانو درآورده و با 
قاصدك مرگ مى جنگند تا بلكه زنده بمانند.

اما جنگيدن با ســرطان تنها مشــكل اين 
بيماران كوچك نيســت؛ چــرا كه بعضى از 
آن ها براى درمانشان و ادامه زندگى نيازمند 
كمك هــاى خيرخواهانــه و نوعدوســتانه 
انسان هاى شــريف و بزرگوارى هستند كه 
مى توانند با دست هاى سخاوتمندشان ادامه 

زندگى را براى آن ها آسان تر كنند.
ديــروز به ديدار جمعى از ايــن كودكان در 
بيمارستان دكتر شيخ رفتيم تا به مناسبت 
«روز جهانــى كودك» گزارشــى از كودكان 

سرطانى داشته باشيم.

 قدرشناسى براى سلامتى
بــا هماهنگى دكتــر عبداالله بنى هاشــم، 
متخصــص اطفال، فوق تخصــص و رئيس 
بخش انكولوژى هماتولوژى بيمارستان دكتر 
شيخ و رئيس هيئت مديره مؤسسه حمايت 
از كودكان مبتلا به سرطان خراسان به بخش 
انكولوژى مى رويم و بــا چند بيمار كوچك 

گفت وگو مى كنيم.
حامد 14 ســاله و كلاس نهم است. دو سال 
قبل به كانســر روده مبتلا شــده و مشغول 
مداواســت. ماهى يك بــار و هر بار به مدت 
پنج روز در بيمارســتان بسترى مى شود و 
تحت شــيمى درمانى قرار مى گيرد. او كم 
حرف است و خيلى كوتاه به سؤالات ما پاسخ 
مى دهد. وقتى از او خواستيم به مناسبت روز 
جهانى كودك يك پيام به همسالانش بدهد، 
گفت: آن هايى كه مثل من بيمارند ان شاءاالله 
شفا پيدا كنند ولى آن هايى كه سالم هستند 

قدر سلامتى خودشان را بدانند.
عارفه نيز روحيه خوبى دارد او مى گويد: 12 
ساله است كلاس ششم درس مى خواند (البته 
در بيمارستان و خانه براى امتحان به مدرسه 
مــى رود)، در خصــوص بيماريش اطلاعات 

كاملى دارد و اضافه مى كند: از سه سالگى به 
خاطر تومور در ريه تحت درمان قرار گرفته و 
خوب شده اما پس از پنج سال دوباره بيمارى 
عود كــرده و ماهى يك بار به بيمارســتان 
مى آيد و هر بار پنج روز بســترى مى شود تا 
برايش شيمى درمانى انجام دهند. روزى سه 
ساعت در اتاق بازى بيمارستان بازى مى كند 
و در كلاس درس حاضر مى شود او مى خواهد 
وقتى بزرگ شــد معلم شود. از او مى خواهم 
تــا يك پيام به دوســتانش بدهد و او گفت: 
از همه بچه ها مى خواهم اســترس نداشته 
باشند؛ چون موجب بيمارى مى شود. يادشان 
باشد حتى اگر درس نخوانند مى توانند زمان 
ديگرى به درس خواندن و تحصيل بپردازند 
اما اگر سلامتيشان را از دست بدهند دوباره 

نمى توانند آن را بدست بياورند.

 مركز اميد كودكان سرطانى
دكتر بنى هاشم در ادامه به معرفى مؤسسه 
حمايت از كودكان مبتلا به سرطان خراسان 
و فعاليت هــاى ايــن مركز خيريه اشــاره و 
خاطرنشــان كرد: اين مؤسسه از سال 94 با 
ايده زنده ياد «معصومه شــريفى ســرابى» و 

كمك مركزيت از بيماران سرطانى «محك» 
تهران و خيرين خراســانى راه اندازى شده و 
در حال حاضر حدود 1000 كودك مبتلا به 

سرطان را زير پوشش دارد.

 راه اندازى مدرسه در بيمارستان
وى از همــكارى 16 نفر از معلمان آموزش و 
پرورش با اين مؤسسه براى اولين بار در ايران 
خبر داد و گفت: اين طرح براى نخستين بار 
در مشهد به اجرا درآمده و دانش آموزانى كه 
ســرپايى درمان مى شوند اما مجوز رفتن به 
كلاس ندارند با كمك معلمان خير در كلاس 
درس داخل بيمارستان آموزش مى بينند و 
توسط نمايندگان آموزش و پرورش از آن ها 
امتحان گرفته مى شــوند تا از تحصيل عقب 
نمانند.همچنين با شهر بازى هاى سرپوشيده 
و شــهر كتاب پرديس هماهنگ شــده تا 
كودكان بيمار با مجوز پزشك معالج بتوانند 

از اين مجموعه ها استفاده كنند.
از اين رو از همه خيرين و انسان هاى نيكوكار 
دعوت مى كنيم تا به جمع حاميان كودكان 
مبتلا به سرطان بپيوندند و از بيماران نيازمند 
حمايت كنند.وى در خصوص هزينه هاى اين 
مؤسســه يادآور شد: سال گذشته 2 ميليارد 
و 500 ميليــون تومان هزينه بيماران تحت 
پوشــش اين مؤسسه شده كه 85 درصد آن 
توســط مؤسسه حمايت از بيماران سرطانى 
محك تهران و مابقى از سوى خيران استان 
خراسان (هيئت مديره و .... مؤسسه) پرداخت 

گرديده است.
دكتر بنى هاشم، گفت: شهروندان عزيز مى 
تواننــد كمك هاى مادى خــود را از طريق 
كد دستورى #1060755*4*733* ارسال 

نمايند.

س
قد

 / 
مى

اش
 ه

يد
حم

د 
سي

س : 
عك


	page 1 Mihan new
	page 2 Mihan
	page 3 Mihan
	page 4 mihan

